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ИНФОРМАЦИЯ И СМЫСЛ 

 

Целью публикации является исследование системных соотношений 
эпистемологических категорий «информация», «знание», «понимание» и «смысл» в 
описании логики смены этапов усложнения процессов отражения и превращения его в 
осевой вектор саморазвития материи. Последовательное применение принципов 
телеологического анализа, сенсуализма и социоцентризма позволило преодолеть 
методологические недостатки детерминизма, антропоцентризма и рационализма в 
интерпретации процессов познания, а также выявить методологическую 
несостоятельность понятия «идеальное» в объяснении психики и сознания. 
Функциональный подход к пониманию сущности информации ограничивает ее формой 
«упаковки» материального носителя сообщения, тогда как его содержательные и 
аксиологические слои интерпретируются посредством категории «смысл». 
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целесообразная деятельность. 

O.P. Voievodin 

INFORMATION AND SENSE 

The purpose of the publication is to research the system correlations of epistemological 
categories “information”, “knowledge”, “understanding” and “sense” in the logic description 
of stages changing which complicate the reflection processes and transform it into an axial 
vector of matter self-development. Consecutive application of principles of teleological analysis, 
sensationalism and socio-centrism allowed overcoming methodological drawbacks of 
determinism, anthropocentrism and rationalism in the interpretation of knowledge processes and 
it also allowed to reveal methodological insolvency of the concept “ideal” in psyche and 
consciousness explanation. A functional approach to understanding of information essence limits 
it by “packing” form of the message material carrier whereas its informative and axiological 
layers are interpreted by means of the category “sense”. 
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